
La vocal neutra: 

       a l’interior dels substantius i  

dels adjectius. 

 al final dels substantius 

al final dels adjectius 



 És la característica principal dels parlars 

orientals: 

  - rossellonès 

  - català central 

  - balear 

  - alguerès 

Gràficament, es pot escriure amb la a o la e. 

 En l’escriptura, moltes vegades no segueix 

cap regla i s’ha de consultar el diccionari per 

resoldre el dubte. 

 En altres vegades, cal recordar tres casos: 

   

 



Només cal fixar-se en una paraula de la 

mateixa família en què aquesta vocal 

sigui en posició tònica. 

 

 La t__ulada de la casa nova   t__ula 

 Una bona t__ulada per dinar  t__ula 

 

 Esp__rdenya   esp__rt 

 Merav__llosa   merav__lla 



Els noms  acabats en vocal neutra: 

  masculins, generalment, acaben en  - e 

         moble,  llibre    
 

 Femenins, generalment, acaben en -a  

        camisa,  pel·lícula 

 

Quan la vocal neutra forma part de plural, 

 sempre s’escriu  en   -es 

           mobles,  camises  



 

 

 Cal recordar uns casos especials: 

 Substantius masculins que acaben en –a 

         mapa, programa, drama, dia 

 

 Substantius femenins que acaben en –e 

    mare, febre,  calvície, piràmide 

 

 Substantius acabats en –arca, -cida, -ista  sempre 
acaben en –a, tant masculins com femenins 

        el/la monarca,  el/la suïcida, el/la dentista  

 

 Substantius acabats en –aire sempre acaben en –e, 

     un/una escombriaire,    el/la drapaire 

          

          



Quan la vocal neutra forma part del plural, 

sempre s’escriu en  -es. 

        mobles negres, camises negres 

 

 CAL  VIGILAR: 

   El canvi de nombre provoca canvis 

ortogràfics 

     platges-platja  barques-barca 

    grogues-groga  roges-roja 

    places-plaça   

 



Hi ha molts adjectius que acaben en  vocal 

neutra, tant els de dues terminacions, com 

els d’una terminació: 

 

 Adjectius de dues terminacions: 

 

 -e  si acompanyen un nom masculí 

        un carrer ample, un sofà còmode 

 -a  si acompanyen un nom femení 

         una cinta ampla,  una butaca còmoda 



 Adjectius d’una terminació 

      

 La majoria acaben en –e, tant si 

acompanyen un masculí com un femení. 

         noi jove i amable, noia jove i amable          

          

 Alguns acaben en –a, tant si acompanyen 

un nom  masculí com un femení. 

          un pla egoista, una idea egoista 

 


